
Besvarelse af spørgsmål nr. 154 (Alm. del), som Folke-
tingets Sundhedsudvalg har stillet til indenrigs- og 
sundhedsministeren den 29. november 2005

Spørgsmål 154:
"Ministeren bedes kommentere vedlagte artikel fra Jyllands-Posten den 11. 
november 2005 ”Lægemangel: Lægevikarer forgyldes” samt oplyse, om 
ministeren har initiativer på vej til at løse problemerne."

Svar:
Spørgsmålet refererer til en artikel i Jyllands-Posten af 11. november 2005. 
Artiklen beskriver bl.a., hvordan en række amter har igangsat særlige initia-
tiver til sikring af den nødvendige lægedækning på almen praksisområdet, 
herunder at Nordjyllands Amt har igangsat en midlertidig vikarordning, som 
supplement  til den nuværende praktiserende læge på Læsø.

Jeg kan oplyse, at det efter sygesikringsloven er amterne, der har ansvaret 
for at tilbyde borgene den nødvendige lægehjælp ved alment praktiserende 
læger. Regionerne overtager dette myndighedsansvar efter sundhedsloven 
pr. 1. januar 2007. Amterne og de kommende regioner har derfor ansvaret 
for at igangsætte de nødvendige fastholdelses- og rekrutteringsinitiativer, 
samt f.eks. midlertidige vikar-ordninger, hvis man i et område har vanske-
ligheder med at besætte ledige lægepraksis. Jeg kan i denne forbindelse 
oplyse, at Viborg Amt har taget initiativ til sikring af, at alle borgerne på 
Mors kan blive tilmeldt egen læge på øen.   

Jeg mener, at det er vigtigt, at de driftsansvarlige amter – og de kommende 
regioner – i et tæt samarbejde med de praktiserende læger fortsætter og 
intensiverer det igangværende kliniske og organisatoriske udviklingsarbej-
de i almen praksis. Det er til gavn for patienterne. Og det vil skabe en at-
traktiv sektor, så det sikres, at læger også i fremtiden ønsker at arbejde i 
almen praksis. 

Regeringen og de centrale sundhedsmyndigheder har taget en række ini-
tia tiver på uddannelsesområdet med henblik på at styrke tilgangen af nye 
alment praktiserende læger på lidt længere sigt. Der er siden 2000 således 
sket en markant stigning i antallet af færdiguddannede læger fra landets 
sundhedsvidenskabelige fakulteter. I 2000 var tallet 448, i 2003 711 og 
frem til år 2009 forventes antallet at stige til 900. Hertil kommer, at Sund-
hedsstyrelsen årligt fastsætter rammerne for dimensioneringen af special-
uddannelsesforløb i form af antallet af uddannelsesstillinger inden for de 
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lægelige specialer – også disse er øget i de senere år. Regeringen arbejder 
desuden målrettet på at forkorte varigheden af lægernes videreuddannelse.
Det er samlet set min vurdering, at lægedækningen i almen praksis gene-
relt er fornuftig langt de fleste steder i landet, men at der særligt i 
udkantsområder, herunder ikke mindst på øer, kan opstå 
rekrutteringsproblemer, som kræver særlige lokale løsninger. Jeg forventer
samtidig, at det aktuelle pres på lægedækningen i almen praksis vil aftage 
på lidt længere sigt, i takt med udviklingen af sektoren samt den forventede 
tilgang af nye alment praktiserende læger.

Jeg vil i øvrigt henvise til mine tidligere svar af 18. november 2005 på 
spørgsmål S 864 samt svar af 21. oktober 2005 på spørgsmål nr. 205 (alm. 
del), som ligeledes vedrører rekrutteringssituationen i almen praksis.  


